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Abstract:

The objective of the work is understanding the response to water stress of two forage grasses: tall
fescue (Festuca arundinacea Schreb.) and cocksfoot (Dactylis glomerata L.). 18 genotypes were
subjected to an agronomic and physiological evaluation. The experiment was conducted in a way
so0 as to have two levels of stress, severe stress and optimal irrigation.

Analysis of the variance (ANOVA) showed a significant difference between the genotypes
studied for the majority of the parameters and for the two water treatments.

The main component analysis (PCA) allowed characterization of the 18 genotypes in relation to
the variables studied.

The study showed that water stress causes the same response mechanisms in the 18 genotypes but
with different degrees. The genotypes FES715, bone faid bouteldja, and ruines de djemila were
the most remarkable in terms of yield.

Key words: perennial grasses, water stress, drought tolerance, ANOVA, PCA

Résumé:
L’objectif du travail est la compréhension de la réponse au stress hydrique de deux graminées
fourrageres : la fétuque élevée (Festuca arundinacea Schreb.) et le dactyle (Dactylis glomerata
L.). 18 génotypes ont fait I’objet d’évaluation agronomique et physiologique. L'expérimentation a
¢été conduite de manicre a avoir deux niveaux de stress, un stress sévere et une irrigation optimale.
L’analyse de la variance (ANOVA) a montré une différence significative entre les génotypes
¢tudiés pour la majorité des parametres et pour les deux traitements hydriques.
L’analyse en composante principale (ACP) a permis de caractériser les 18 génotypes par rapport
aux variables étudiées.
L'étude a montré que le stress hydrique provoque les mémes mécanismes de réponse chez les 18
génotypes mais a des degrés différents. Les génotypes FE5715, bone faid bouteldja, et ruines de
djemila se sont montré les plus remarquables en terme de rendement.
Mots Clés : Graminées pérennes, stress hydrique, tolérance a la sécheresse, ANOVA, ACP
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